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ТАРДЖУМАНЯН СИЛЬВИ ВАГЕЕВНА 

ПСИХОЛОГИЧЕСКИЕ ПРЕДПОСЫЛКИ ПРОЦЕССА 

САМОАКТУАЛИЗАЦИИ В УСЛОВИЯХ РОДИТЕЛЬСКОЙ 

ДЕПРИВАЦИИ 

Автореферат диссертации на соискание ученой степени кандидата психологических 

наук по специальности 19.00.01- «Общая психология. Теория и история психологии. 

Психология личности».  

Защита диссертации состоится 23 мая 2024 г., в 15:00 на заседании 

специализированного совета по психологии 067 ВАК по присуждению ученых степеней 

при Ереванском государственном университете, по адресу: 0025, ул. Абовяна 52 а, 

Ереван, Армения.  

РЕЗЮМЕ 

Актуальность темы: В современном мире вопросы развития и применения 

человеческого потенциала обретают новое значение. Проблема самоактуализации 

личности приобретает особое значение в сфере современных социально-

психологических исследований. В современных подходах основной упор делается на 

личностный рост и эффективное поведение. Этот факт делает исследования по 

самоактуализации востребованными и актуальными. В психологической теории и 

исследованиях мало наблюдений за влиянием родительской депривации на взрослую 

жизнь. Это вовсе не означает, что необходимость его изучения недооценивалась. Дело 

в том, что родительская депривация во взрослом возрасте создала трудности в плане 

проверяемости. 

На проблему самоактуализации личности необходимо смотреть несколько иначе, 

чем это принято классически, в том числе и в контексте родительской депривации. 

Объектом исследования является психологические предпосылки 

самоактуализации у лиц с родительской депривацией.  

Предметом исследования является взаимозависимость процесса 

самоактуализации и психологических предпосылок у лиц с родительской депривацией.  

Цель исследования выявить закономерности взаимосвязи процесса 

самоактуализации и родительской депривации. 

Гипотеза исследования.  Предполагается, что жизненные цели, смысл жизни и 

самоотношение, определяющие процесс самоактуализации личности, способствуют 

уравниванию возможностей самоактуализации у лиц с родительской депривацией и 

без родительской депривации. 

Задачи исследования  

1. Провести теоретический анализ проявления родительской депривации и 

особенностей процесса самоактуализации. 
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2. Выявить взаимные связи между процессом самоактуализации и родительской 

депривацией. 

3. Выявить различия в проявлении психологических компонентов самоактуализации у 

лиц (молодёжи) с родительской депривацией и без родительской депривации. 

4. Выяснить психологические предпосылки самоактуализации депривированных лиц 

(молодёжи) в контексте смысла своей жизни, целеустремленности (смысло-

жизненных ориентаций) и самоотношения. 

5. Выявить психологические компоненты, поддерживающие процесс 

самоактуализации. 

Научная новизна исследования.  

•  Это исследование выявило закономерность, при которой самоактуализация во 

взрослом возрасте не сильно связана с ранней родительской депривацией. Результаты 

данного исследования подтверждают, что у лиц с родительской депривацией может 

идти успешный процесс самоактуализации, зачастую не уступающий лицам без 

депривации. Хотя родительская депривация несет в себе риск для успешной 

самоактуализации, ее влияние на процесс самоактуализации предсказуемо и 

контролируемо. 

• Путем ретроспективного анализа рассмотрен феномен «родительской депривации» 

как фактора, влияющего на процесс самоактуализации, а также выявлены предпосылки 

процесса самоактуализации, обеспечивающие равные возможности самоактуализации 

как для лиц, не имеющих родительской депривации и для тех, кто имеет родительскую 

депривацию. Этими предпосылками являются жизненные цели, смысл жизни и 

отношение к себе. 

Теоретическая и практическая значимость исследования. Данная 

исследовательская работа даст возможность дополнить достоверные данные 

исследований родительской депривации и самоактуализации личности, способствовать 

решению двойственных и противоречивых теоретико-методологических проблем, 

часто возникающих вокруг них. А также в работе намечены формы дальнейшей работы 

с лицами, пережившими в детстве родительскую депривацию. Данные исследований 

могут быть включены в психологические технологии личностного роста. 

Экспертиза исследования. Результаты исследований регулярно докладывались на 

совместных заседаниях кафедры общей психологии факультета философии и 

психологии ЕГУ и профессиональных кафедр различных университетов РА, на 

республиканских конференциях. 

Структура работы. Диссертация состоит из введения, двух глав, выводов, списка 

литературы и приложений. Общий объем работы составляет 120 страницы.  

По теме диссертации опубликовано 7 статей.    

 

  



21 

TARJUMANYAN SILVI VAHE 

PSYCHOLOGICAL PREREQUISITES OF THE PROCESS OF SELF-

ACTUALIZATION IN CONDITIONS OF PARENTAL DEPRIVATION 

Dissertation thesis for the scientific degree of PhD in psychological sciences in speciality 

19.00.01 - General psychology, theory and history of psychology, psychology of personality. 

 The defence of the dissertation will be held on Мay 23, 2023, at 15 00 at the session of 

the Specialized Council 067 in Psychology of the Supreme Certifying Committee of the 

Republic of Armenia at Yerevan State University. Address: 0025, Yerevan, st. Abovyan 52 a.  

SUMMARY 

The relevance of the topic: There are few observations in psychological theory and 

research of the impact of parental deprivation on adult life. This does not mean that the 

need for its study was underestimated. it was simply that parental deprivation in 

adulthood created testability difficulties. 

In the modern world, issues of development and application of human potential are 

acquiring new significance. The problem of personality self-actualization is of particular 

importance in the field of modern socio-psychological research. Modern approaches focus 

on personal growth and effective behavior. This fact makes research on self-actualization 

popular and relevant. Therefore, the problem of personal self-actualization must be looked 

at somewhat differently than is classically accepted. 

The object of the study is the psychological prerequisites for self-actualization among 

people with parental deprivation. 

The subject of the study is the interdependence of the process of self-actualization 

and psychological preconditions among people with parental deprivation. 

The aim of the study is to identify patterns of relationship between the process of 

self-actualization and parental deprivation among young people. 

The hypothesis of the research. It is assumed that life goals, meaning of life and self-

attitude, which determine the process of self-actualization of the individual, contribute to 

equalizing the opportunities for self-actualization among people with and without parental 

deprivation. 

Research objectives. 

1. Conduct a psychological theoretical analysis of the manifestations of parental

deprivation and the characteristics of the self-actualization process. 

2. Identify the mutual connections between the process of self-actualization

and parental deprivation. 
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3. Identify differences in the manifestation of psychological components of self-

actualization among individuals (youth) with parental deprivation and without parental 

deprivation. 

4. Find out the psychological prerequisites for the self-actualization of deprived

individuals (youth) in the context of the meaning of their lives, purposefulness (meaning-

life orientations) and self-attitude. 

5. Identify the psychological components that support the process of self-

actualization. 

The scientific novelty of the research. 

• This study found a pattern in which self-actualization in adulthood was not strongly

associated with early parental deprivation. The results of this study confirm that people 

with parental deprivation can undergo a successful process of self-actualization, often not 

inferior to people without deprivation. Although parental deprivation poses a risk to 

successful self-actualization, its impact on the self-actualization process is predictable and 

controllable. 

• Through a retrospective analysis, the phenomenon of “parental deprivation” is 

considered as a factor influencing the process of self-actualization, and the prerequisites 

for the process of self-actualization are identified, providing equal opportunities for self-

actualization both for people who do not have parental deprivation and for those who 

have parental deprivation. These prerequisites are life goals, the meaning of life and self-

attitude. 

Theoretical and practical significance of the research. This research work will 

provide an opportunity to supplement reliable data from studies of parental deprivation 

and personal self-actualization, and to contribute to the solution of dual and contradictory 

theoretical and methodological problems that often arise around them. Forms of further 

work with people who experienced parental deprivation in childhood are outlined. 

Through psychological work based on life goals, life controllability and locus of control, a 

successful process of self-actualization can be promoted. Research data can also be 

included in psychological technologies for personal growth. 

The expertice of the research. The results of the research were regularly reported at 

joint meetings of general psychology of the Faculty of Philosophy and Psychology of 

Yerevan State University and professional departments of various universities of the 

Republic of Armenia, at republican conferences. 

The sturcture of the thesis. The thesis consists of an introduction, two chapters, 

conclusions, bibliography and appendices. The total volume of work is 120 pages. 

7 articles have been published on the topic of the thesis. 




